
Gospodarstvo. 

Vinski trg. 
Pretekli mesec BO se vršila v Pragi posveto

vanja češkoslovaških in jugoslovanskih vinskih 
interesentov, ki naj bi omogočila direktno 
vinsko trgovino med Češko in našo državo in 
odpomogla naši vinski trgovini iz težkega 
položaja, v katerem se ravnokar nahaja. 

Konstatiralo se je, da so krizi jugoslo
vanske vinske trgovine v največji meri krive 
previsoke cene, ki ne morejo vzdržati konku
rence na svetovnem trgu in ovirajo 
izvoz 1 milijona hektolitrov vina, ki reprezen-
tira preostanek domače vinske produkcije. 
Slovaški vinarski nadzornik Jermač je grajal 
transportne težkoče pri izvozu vina iz Jugo- i 
slavije, pri katerem oškoduje dunajska posre
dovalna vinska trgovina tako kupca kakor 
prodajalca. Prazreti pa ne smemo pri našte
vanju vzrokov dostikrat nerodne trgovinske 
politike naših beograjskih in zunanjih trgo
vinskih ekspertov in postopanje naših oblasti 
z inozemskimi kupci, ki ni vedno pospeševalo 
eksporta naših vin. 

Pri vsem tem se moramo zavedati, da 
bomo vsled odpora zapadnih sil (Italije, Fran
cije in Španije) težko dosegli pri kateri državi 
prednosti v uvozni carini in da moramo, če 
naj pride naše vinarstvo zopet do konkurenčne 
zmožnosti, znižati cene, izločiti posredno trgo
vino in v največji meri iti na roko domačim 
trgovcem. Upajmo, da bo imela praška konfe
renca mnogo uspehov v doglednem času. 
Poročila iz naših vinskih trgov soglašajo s 
tem, da cene padajo in da razlika med našimi 
cenami in onimi madžarskih vin, ki so naš 
glavni konkurent v Avstriji in na Češkem, ni 
več pomembna. Izvoza sicer še ni nobenega, 
vendar je to prvo znamenje boljših izgledov 
naše vinske trgovine. 

V A v s t r i j i pričakujejo letos dobro 

i vinsko letino, zaradi tega bi producenti radi 
prodali stare zaloge in ponujajo nižjeavstrijsko 
vino po 6500 do 7000 a. K za hI (kar znači 
po zadnjem kurzu 22. 1420 do 1540 jug. K 
za 100 litrov. Inozemska vina notirajo na 
Dunaju vštevši carino sledeče cene: madžarska 
bela vina za alkoholno stopinjo 850 do 950 
a. K tranko Dunaj, vina Španskega izvora za 
alkoholno stopinjo so 100 do 200 K cenejša. 
Italijanska vina so se vsled izboljšanja lire 
precej podražila, zaradi tega je zadnji teden 
izostal skoro vsak dovoz na Dunaj. Francoska 
vina ne bi bila dražja od španskih, vendar 
je pri zadnjih dovoz via Genua cenejši. 

M a d ž a r s k a v l a d a je zopet ukinila, 
izvozno takso, navzlic temu vlada stagnacija 
v izvozu še naprej. Cena 8 do 9 odstotnemu 
belemu vinu je 1400 do 1500 madž. kron za 
hI ( = po zadnjem tečaju 798 do 855 jug. K 
za l00 1), 11 do 12-odstotna vina so vsled 
malih razpožljivih količin mnogo dražja. 

Na Č e š k e m se nahaja cela vinska trgo
vina v nervoznem stanju. Cene od čeških K 
950 za hI navzgor (po tečaju od 2. junija 
193 v jug. kronah 1833 za 100 1.) Pri kalku
laciji pa je treba računati poleg transportnih 
stroškov 300 č. K uvozne carine, ki se bo v 
prihodnjih dneh še povišala za 90 do 120 č. K. 

I t a l i j a n s k a vinska trgovina počiva 
skoro popolnoma, vendar ima lepe izglede za 
bližnjo bodočnost. Letina kaže prav dobro. 
V Trstu se razvija samo trgovina s španskimi 
vini. Cena vinom španske provenijence 13 
do 14 lir za hektostopinjo. 

* 
* * 

Licencovanje bikov ptujskega okraja. 
Dne 2. t. m. je bilo v Ptuju na sejmišču 

licencovanje bikov tega okraja. Prignani so 
morali biti vsi biki. Bilo jih je 88. Izmed njih 
je bilo 66 licencovanih, 23 pa zavrnjenih, ker 
niso primerni za plemenitev. Najboljši biki 
so dobili tudi nagrade in sicer 3 po 800 K, 
6 po 600 K, 10 po 400 K in 10 po 300 K. 
Mnogim posestnikom so se podarile tudi 
vprežne nagrade, vsem pa visoke potnine. 
Nagrade in potnine se je razdelilo 21.939 K. 
Poverjeništvo za kmetijstvo je prispevalo 10.170 
K, ostalo pa okrajni zastop. 

Po premovanju je bilo poučno predavanje 
živinorejskega inštruktorja Martina Zupanca, 
ki je bil obenem tudi vladni zastopnik. Omenil 
je, da prignani biki niso bili najboljši, 23 
se jih je moralo celo zavrniti od spuščanja. 
Priporočal je nato, naj bi se živinorejci po-
prijeli marijadvorske in muropoljske pasme, 
zamenjali torej šekasto pincgavsko živino z 
belo in sivo. Opominjal je župne načelnike in 
namestnike, naj bi poučili ljudstvo o premo
vanju ter o nakupu plemenske živine. Nekteri 
zavedni kmetovalci so že itak mogli bliže 
spoznati sivo pleme na poučnem potovanju 
o binkoštih v Slovenjem Gradcu in v Solčavi. 
Zlasti pa naj bi župni načelniki gledali in 
vplivali, da bi se ne pripuščali nelicencovani 
biki. Zakaj le od najboljših bikov in krav je 
pričakovati dobre, lepe živine. 

* * * 

Živinorejsko posvetovanje. 
V Št. Jurju ob Sčavnici se je zbralo 
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22. maja t. 1. okoli 60 odposlancev iz Slo
venskih goric in Prekraurja, da se posvetu
jejo, kako se naj uredi in povzdigne nase 
živinaratvo. Glavno besedo je imel živinarski 
inštruktor Martin Zupane. Ta je izčrpno 
poročal, kako se naj urede splošni pogoji za 
prospeh živinarstva. 

Pri razpravi o ustanovitvi bikorejskih 
in živinarskih zadrug so se culi razni glasovi 
za ustanovitev in proti ustanavljanju. Zedinili 
so se naposled v tem, da se naj ustanavljajo 
take zadruge tam, kjer so dobri pogoji za to, 
zlasti tudi ljudje, voljni sodelovati. Sicer pa 
bodo morale skrbeti za povzdigo živinarstva 
občine same. 

Dolga razprava se je razvila glede pasme, 
ki bi bila najboljša za te kraje. Zastopniki 
Prekmurjaso povdarjali prednoste simendolske 
pasme ; njim so se pridružili tudi kmetovalci 
iz Murske doline. Zastopniki vseh drugih 
okrajev pa so povdarjali in se potegovali za 
marijedvorsko pleme. Sklep je bil ta : Prek-
murci, ki meje na simendolsko pleme na 
Hrvaškem, in Pomurci naj goje simendolsko 
pasmo, vsi drugi okraji Slovenskih goric od 
Drave do murske doline pa naj goje marije
dvorsko pleme, ker tukaj najboljše uspeva, 
četudi se križa s pinegavskim plemenom, ki 
po križanju izgublja svojo šekasto barvo ter 
se popolnoma preboli. 

Glede pasme vobče se je povdarjalo, da 
naj velja enobarvna živina za eno pasmo, 
večbarvna (šekasta) živina za drugo pasmo, 
ker je težko po vseh različnih križanjih po
polnoma določiti različne pasme, ki so svoje 
znake že izgubile, tako da bo po sedanjem 
križanju med marijedvorsko, pinegavsko in 
muropoljsko pasmo nastala le enobarvna 
živina, ki pri nas dobro uspeva in daje mleko 
in meso ter služi tudi kot izvrstna vprežna 
živina. Ima torej vse prednosti, ki kmetovalcu 
najbolj služijo. Da ni mogoče pinegavsko 
pleme naprej gojiti, je gotovo, ker primanj
kuje sveže krvi, naenkrat izpodriniti sedanjo 
šekasto živino pa tudi ni mogoče. Zatorej je 
najboljše, da seupeljačistokrvnamarijedvorska 
živina, ki bo z našo sedanjo križano pasmo 
podala enobarvno, a vendar novo dobro pleme. 


